

Jozef LABUDA

Current results of the archaeological research of the mining locality Staré Mesto (Glanzenberg) in Banská Štiavnica

Aktuelle Ergebnisse der archäologischen Forschung an der Bergbau- lokalität Staré mesto (Glanzenberg) in Banská Štiavnica

Jozef LABUDA, Slowakisches Bergbaumuseum Banská Štiavnica/Schemnitz, Slowakia, labuda@muzeumbs.sk

Since 1981 the locality Staré Mesto (*Glanzenberg*) represents the focus on archaeological research by the Slovak Mining Museum. The locality Štiavnica and its surroundings is part of the UNESCO-World-Heritage-List since 1993, celebrating now the 20th anniversary. At a partially wooded height above the mountains following historical evidences are offered:

1. In the 12th century, a mining settlement with towered buildings existed here at the top of the locality; the towers served the purpose of fortification as well as ore storage.
2. The remains of Roman pottery from Ilija and Beluj below the mountain Sitno and the preservation of a coin with a picture from the 3rd century before Christ – described in the city book from the 18th century – signify Celtic ore mining in the times before Christ, and after the change of era.
3. From the 13th to the 17th century there was a municipal castle, at the same time served as the seat of the royal officers - the warden and tax gatherer for the ruler. At the various terraces remnants of houses of miners, ore testing workers, etc. were found.
4. Between 2009 and 2012 the foundations of a castle chapel built in the 14th century were discovered on the mountain. In the middle of the 15th century this chapel, as well as other objects, were destroyed by a military attack of neighbouring feudal lords.

Die Lokalität Staré mesto (Glanzenberg) stellt seit dem Jahre 1981 bis heute den Schwerpunkt der archäologischen Forschung des Slowakischen Bergbaumuseums dar. Die Lokalität ist auch als Bestandteil der Stadt Banská Štiavnica und ihrer Umgebung in der Liste UNESCO (20. Jahrestag der Ernennung) angeführt. Der teilweise bewaldete, über der historischen Stadt erhobene Berg, legt Zeugnis über seine Geschichte ab:

1. Im 12. Jahrhundert existierte hier eine Bergsiedlung mit turmartigen Bauten auf dem Gipfel der Lokalität; die Türme füllten die Verteidigungsaufgabe und dienten als Erzdepot.
2. Die Überreste der lateinischen Keramik aus Ilija und Beluj unter dem Berge Sitno und die Darstellung der Münze aus dem 3. Jahrhundert vor Christi in dem Stadtbuch aus dem 18. Jahrhundert deuten die keltische Erzförderung vor und zu Beginn unserer Zeitrechnung.
3. Vom 13. bis zum 17. Jahrhundert befand sich hier eine Stadtburg, welche als die Siedlung der königlichen Beamten - des Aufsehers und Steuereintreibers für den Herrscher - diente. An den einzelnen Terrassen wurden Überreste der Häuser der Bergleute und des Hauses des Erzprobierers gefunden.
4. In den Jahren 2009 - 2012 wurden an der Gipfelposition Fundamente einer im 14. Jahrhundert aufgebauten Burgkapelle gefunden. In der Mitte des 15. Jahrhundert wurde die Kapelle (so wie die anderen Objekte) durch einen militärischen Angriff der benachbarten Feudalherren vernichtet.